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 الملخص:

يتنوع عقد نقل التكنولوجيا والصيغ التي يتخذها باختلاف الدور الذي يلعبه في عملية نقله للمعرفة الفنية من جهة، وبحسب المستوى 

وهذا راجع للطبيعة التجارية الخاصة بهذا العقد كونه يهدف لنقل المعرفة الفنية وتطبيقاتها السّرية بين المانح   أخرى.التكنولوجي للمتلقي من جهة 

لحدود الجغرافية والمتلقي، بالرغم من عدم وجود قوانين تنظمه أو اتفاقات دولية تحمل صيغة موحدة تحيط بأبعاده، إلا أنّ هذا العقد غالباً ما يتجاوز ا

 ول كونه يهدف دائما لتحقيق تطور اقتصادي من خلال تشكيل شبكة تكنولوجية تضم عد أطراف.للد

ً للمنافسة ضمن الأسواق الوطنية والدولية، وآلية مثالية لإبراز مفهوم المعرفة الفن ية، ومن جانب آخر تعتبر عملية نقل التكنولوجيا طريقا

مراحله المختلفة، فهي بهذا المعنى تشكل أحد أهم الموارد بالنسبة للمشروعات، لهذا تسعى دائماً  بالرغم من التناقضات التي يعرفها هذا العقد عبر

 ية.للحفاظ عليها بشتى الوسائل وهذا لضمان الاحتكار الفعلي للمعرفة الفنية والاستئثار بها من خلال الابقاء على التبعية وعدم الاستقلال

 الشبكة التكنولوجية -المتلقي -المانح -المعرفة الفنية -نقل التكنولوجياالكلمات المفتاحية: 

 

Abstract: 

The technology transfer contract and the formulas it takes are different according to the role it plays in the 

transfer of know-how on the one hand, and according to the technological level of the receiver on the other hand. 

This is to see the commercial nature of this contract that it aims to transfer the confidential know-how and its 

secret applications between the donor and the beneficiary, despite the lack of organized laws or international 

agreements carrying a standard formula that includes it, but this contract often goes beyond the geography of 

state borders, as always, it aims to achieve an economic development through the formation of a multi-partner 

technology network. 

On the other side, the process of technology transfer is a way to compete in national and international 

markets, and the mechanism is perfect to highlight the concept of know-how, despite contradictions known to 

this contract across its different stages. It is in this sense one of the most important resource for projects, which 

they have always sought to preserve by all means to ensure the effective monopoly and the retention of know-

how maintaining dependence and not independence. 
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